
 
 

 

 

Informace občanům obce 

Svésedlice 

duben 4/2023 

Milé sousedky, milí sousedé, 

v posledním čísle jsme psali hodnocení provozu našeho 

smíšeného zboží a pohostinství. Tímto číslem dávám na 

vědomí, že sháníme personální obsazení na pozici - obsluha 

pohostinství U Lípy. Více informací buďto telefonicky 

737 624 238 nebo osobně v úřední hodiny na obecním úřadě. 

Otvírací doba pro duben a květen je uvedena dále v tomto čísle. 

Otvírací doba pro červen a následující měsíce bude odvislá od 

toho, zda najdeme vhodného uchazeče o pozici hostinské či 

hostinského. 

 



 
 

Pravidla rybolovu na obecním rybníce 

Od letošního roku připravujeme 

pravidla rybolovu na obecním 

rybníce. Vše bude projednáno a 

případně schváleno na příštím 

zasedání zastupitelstva obce. 

Bude se jednat o „povolenky“ 

k rybolovu, které bude vydávat obec. Tímto dojde k evidenci 

rybářů a případných úlovků. 

Vypínání veřejného osvětlení 

Z dotazníkového průzkumu vyplynuly k vypínání veřejného 

osvětlení v naší obci tyto výsledky, viz níže. Na základě tohoto 

podkladu projednalo zastupitelstvo obce a schválilo vypínání 

veřejného osvětlení v obci. V čase od 23.15 do 4.00. Čekali jsme 

na dodání zařízení, které umožňuje takto vypínání nastavit. 

K vypínání bude nyní docházet od 1.5.2023. Děkujeme za 

pochopení. 

• 60 % je PRO vypnutí  
• 22 % je PROTI vypnutí  
• 18 % je to jedno 

Termíny akcí 

Stavění máje a pálení čarodějnic   28.4. 
VI. Memoriál Ludmily Zatloukalové – Coufalové 6.5. 
Turnaj v pétanque     8.5. 
Zasedání zastupitelstva    10.5. 
Kácení máje      26.5. 



 
 

Termíny akcí na tento rok zveřejněny na www stránkách obce. 
Termíny se mohou v průběhu roku změnit a budeme Vás včas 
informovat, případně se může stát, že danou akci 
v plánovaném termínu nebudeme z různých důvodu pořádat. 

 

Víte, že… 

květnová brigáda proběhne v pátek 12.5. od 17hod. sraz na 

hřišti, děkujeme za případnou účast. 

Velikonoční dílničky 31.3.2023 

 

  



 
 

  



 
 

Hospoda U Lípy 
Den          otevřeno od 

Pátek  28.4. Stavění máje   17.00 

valašská kyselica, cigáro, klobása, hranolky 

Sobota  29.4.     17.30 

Neděle  30.4.     18.30 

 pivní salám 

Pátek  5.5.     18.30 

 otevřeno pouze okénko 

Sobota  6.5. VI. Memoriál Ludmily Zatloukalové – 

Coufalové        7.00 

Pondělí  8.5. Turnaj v pétanque  14.00 

Středa  10.5.     19.30 

Pátek  12.5.     18.30 

 topinky s volím okem 

Sobota  13.5.     18.00 

Pátek  19.5.     18.30 

Středa  24.5.     17.30 

Pátek  26.5. Kácení máje 

Středa  31.5.     18:00 

 

Případné změny otevírací doby sledujte prosím na FB stránce 

hospody (uvedený QR kód) nebo skupině Hospoda U Lípy na 

WhatsApp, v případě zájmu pozvánku rádi zašleme. 

  



 
 

Nejstarší písemná zmínka o Svésedlicích 

(nové aktualizované informace) 

Citator camerarii – Komorníkův půhončí 

(krajský rychtář)  

Pan Světík ze Svésedlic 

Komorníkův půhončí neboli VILIK (villicus camerarii). To byl pan 

Světík ze Svésedlic, na konci 13. století jistě významná osoba 

olomouckého kraje a zemského soudnictví. Dnešními slovy to 

byl moravský soudce, ochránce zákona. 

Pan Světík spadal pod KOMORNÍKA, přímého finančního 

správce majetku krále Přemysla Otakara ll. Komorníkem byl 

v letech 1271-1277  Kuna ze Zbraslavi a Kunštátu a od roku 

1278 to byl Oneš z Čistého Slemene. 

Pan Světík vykonával komorníkova nařízení. Zadržoval a 

vyhledával zloděje, násilníky či hrdelní zločince. Předvolával i 

soudil žalované strany. Vybíral daně a rovněž mohl jménem 

krále zabavovat majetek, který někdy zůstal bohužel i v jeho 

vlastnictví. Stejně jako komorník měl právo soudit a vynášet 

rozsudky za přítomnosti šlechticů, rytířů atd. Pokud vilik soudit 

sám nechtěl, tak mohl případ předat komorníkovi, ale ten 

převážně soudil šlechtické a církevní spory a staral se o jiné 

finanční záležitosti.  

Světík ze Svésedlic musel žalovanému nejdříve doručit půhon 

(pohnání).  



 
 

To bylo pro další řízení velmi důležité, protože jestliže se 

žalovaný k soudu nedostavil, automaticky ztratil takzvanou při, 

a to z důvodu tzv. stanného práva. Po zahájení soudu totiž byla 

každá strana dotazována, zda „stojí na svém právu“, tedy zda 

je přítomna, a po třetím marném vyvolání onen spor prohrála. 

Bylo proto nutné dokázat, že půhon byl skutečně doručen a 

žalovaný o soudu ví, což půhončí zpočátku dokládali třískou z 

jeho dveří, později již jen skládali přísahu. Všechny půhony se 

evidovaly v zemských deskách. Od 16. století se už v českém 

právu objevuje klasické úřední obeslání a půhon je zakázán 

roku 1627 Obnoveným zřízením zemským. 

 

Je velice pravděpodobné, že pan Světík ze Svésedlic válčil v 

bitvě na Moravském poli roku 1278 po boku svých nadřízených, 

pana Kuny i pozdějšího Oneše a samozřejmě krále Přemysla 

Otakara ll. 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Stanné_právo
https://cs.wikipedia.org/wiki/Zemské_desky
https://cs.wikipedia.org/wiki/Obnovené_zřízení_zemské
https://cs.wikipedia.org/wiki/Bitva_na_Moravském_poli


 
 

 

Porážka českého krále Přemysla Otakara II. římským králem 

Rudolfem I. Habsburským. 

 

  

Kunova a Onešova pečeť 

Určitě Vás zarazil šlechtický přídomek "z Čistého Slemene" u 

komorníka Oneše. Ten se totiž později stal základem 

německého varianty jména obce Šumvald. Jelikož přívlastek 

"čistý" byl dříve synonymem dnešního adjektiva "krásný" 



 
 

(německy schön) a přídomek "slémě" (slemeno) označoval ve 

staroslověnštině střešní trám ve hřbetu, v přeneseném 

významu hřbet nebo též zalesněný kopec, z čehož lze odvodit 

dnešním význam, tedy Oneš z Krásného Lesa. To potvrzuje 

i skutečnost, že v 13. století, kdy se valila Moravou první vlna 

německé kolonizace, se Oneš podepisuje také jako Oneš ze 

Schönwaldu. 

Závěrem: 

Moje sporadická myšlenka je taková, že urozený pan Světík 

mohl založit naši obec. Název a příjmení Světik ze Svésedlic, 

Swietik de Swisedlicz jsou si hodně podobné, ale tohle už se 

nikdy nedozvíme. Prozatím víme jen to, že záznam v listině 

CDBV-2 , č. 795 z 3. 11. 1275 je nejstarší písemnou zmínkou o 

Svésedlicích.  

V roce 2025 tedy můžeme oslavit 750 let obce od první 

písemné zmínky o Svésedlicích. 

Čerpal jsem ze starých svazků a listin CDB (Codex diplomaticus 

et epistolaris regni Bohemiae). 

Bohuslav Ohera 

  



 
 

  



 
 

Výsadba stromků v lokalitě Na Vršku 
V sobotu 8. 4. proběhla v lokalitě Na Vršku výsadba okrasných 

dřevin. 5 stromků různých kultivarů bylo osazeno do prostoru 

budoucího "parčíku" a 1 stromeček byl zasazen mezi domy č. p. 

82 a 91. 

 Výsadbu sice doprovodilo zachmuřené počasí, avšak 

vše bohatě vynahradil entuziasmus místních zahradníků. Do 

akce se zapojilo mnoho spoluobčanů, to vše pod taktovkou 

pana starosty, za což jim všem patří velké díky. Snad nám naše 

nové stromoví bude dlouho a dobře sloužit. 

 V téže lokalitě v blízké době proběhne rovněž 

zatravnění některých ploch. Nákup stromků a materiálu pro 

zatravnění zajistil investor lokality Na Vršku Mgr. Jiří Jabůrek. 

 
Martin Rotter 

  



 
 

Další výsadby v obci  

V průběhu podzimu a jara bylo též dokončeno několik výsadeb 

v obci a jejím okolí. Výsadby jsme realizovali svépomocí. 5 lip a 

7 třešní nad Zmoly. Třešně jsou samosprašné, odrůdy Lapins. 

Dále došlo k náhradní výsadbě pěti ovocných stromů za uschlé 

stromy ve Zmolách a aleji „Třešňová“, za Novotným. V aleji 

prosíme nestříhat stromy, toto má v rámci realizace zaplaceno 

zhotovitel v rámci udržitelnosti dotace. Dotace výsadby byla ve 

výši 100% a údržbu, střih stromů, jezdí kontrolovat 

zaměstnanci AOPK. V  aleji na Velkou Bystřici došlo k náhradní 

výsadbě okrasné třešně, kterou nám doslova urazilo vozidlo při 

neopatrné jízdě v zimním měsíci na kluzké vozovce. 

V neposlední řadě došlo k výsadbě 4 ks stromů na hřišti. Jedná 

se o kultivary Acer campestre Red Shine, které mají na podzim 

krásně zbarvené listy do červena a tyto stromy by měly 

v budoucnu házet stín a tím zpříjemnit posezení na hřišti. 

 

Véšplecht 

Vlečkař 

Onehdá sme nakládale před chajdama velkoobjemové odpad a 

mňe přepadle zpominke na rok minolé.  

 

Sraz bel tehdá na obecňim dvorko a ož ráno se mje zdálo, že 

jeden z nás neňi ve svoji koži. Mjel škraňe same dulke a ďobke. 

Vepadalo to, že mjel osépke, nebo jak be na ňem čert mláťil 

hrach. Možny ale je, že pekl do rána ten svuj dobré chleba. 

  



 
 

Přejel mašinista Tibor s ávió a vlečkó. Mjelo tak bet. Šle sme na 

to. Vlečka se plňila a teho co nebel ve svoji koži napadlo, že vleze 

na to hromado.  

 

Tibor najednó zavelel : „vijó“ . No a ten s tema osépkama veleťel 

z vlečke jak rozčepéřené morák, keré je na posleďňi ďirko. Dule 

ož vepadal ináč. Rozpláclé bel jak azijatské pavók tarantola. Bel 

hlóbš než cesta  a békal neco že je v zemské kochyňi. 

  

Nevim ešle mo v hlavje začalo hločet, protože enom ze sebe 

vehrkl : „Jož sem neviďel trnke rok a kadlátke tédeň!“  

 

Toš sme všeci frišno čářele do hospode a dale mo pálenku, ať se 

spamatoje. Enomže on po dvóch jalofcovéch sposťil klapke přes 

panenke, hlavó migl na stul a jož bel v páňe.  

 

Nebel to jeho deň. Jak je dobře, dež vidim, že ož zas peče ten 

svuj božidárek :) Ož je skoro cajk, enom z pavóku je od té dobe 

trocho v maršo………… 

 

Bohuslav Ohera 

 



 
 

  



 
 

Vážení rodiče ze Svésedlic,  
jsem moc ráda, že právě se Svésedlicemi mají Přáslavice už 
několik let společný školský obvod a děti ze Svésedlic navštěvují 
naši školu a společně tak tvoří meziobecní komunitu.  
 
Letos k zápisu do 1. třídy přišli 3 budoucí prvňáčci ze Svésedlic, 
kteří chodí do Přáslavic i do školky. Jak už určitě víte z jiných 
zdrojů, plánujeme otevřít sice jednu první třídu, která bude 
dost početná, ale protože mají zastupitelé, zřizovatel i paní 
ředitelka zájem zachovat ráz vesnické školy rodinného typu, 
vytvoříme menší skupiny na výuku stěžejních předmětů – 
matematiky a českého jazyka, aby si děti mohly všechny 
poznatky pořádně procvičit. A zase na tělocvik bude fajn, když 

budou 2 velká družstva třeba na vybíjenou     .  
Čeho si moc vážím a co nemají ani školy v Olomouci nebo 
Bystřici je od 1.září 2023 výuka angličtiny už od první třídy. Ale 
nepředstavujme si biflování slovíček, vše se děje pomocí hry, 
básniček, písniček, krátkých videí atd. A je to moc fajn, protože 
děti už leccos znají ze školky, nezapomenou třeba barvy a ve 
třetí třídě, kdy už mají angličtiny 4 hodiny, se nebudou bát 
mluvit a půjde jim vše mnohem rychleji a veseleji.  A věřím 
tomu, že od nás budou z 5. třídy vycházet žáci, kteří se budou 
s angličtinou kamarádit.  
A další dobrou zprávou je, že budeme pokračovat v trendu 
ranní družiny od 06.30 a taky sjednotíme provozní dobu 
mateřské školy a školní družiny do 16:30, aby nemuseli rodiče 
složitě řešit, kdy jít pro děti.  
Nejen angličtinou živ je žák, potřebuje poznat i Česko a proto 
každé 2 roky jede 4. a 5. třída na poznávací exkurzi na 2 dny do 
Prahy, což platíme z rozpočtu obce ( ubytování, strava, vstupy, 
doprava, exkurze do Senátu nebo Parlamentu), dětem dáte jen 
kapesné. Program je tak nabitý, že toho děti uvidí víc, než my 

dospělí za týden     .  
Krásné jaro a těším se na setkání s Vámi!  Jitka Ivanová  



 
 

 

 

 


